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ÚJÉV                                                              B év                    1– 4 oldal 

SZŰZ MÁRIA, ISTEN ANYJA 

 

Olv.: Szám 6,22-27 – Gal 4,4-7 – Lk 2,16-21 

Pásztorok a jászolnál  
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

Szentmise bevezetése 

Szeretettel köszöntöm a Testvéreket, 
az Úr 2018-as évének első napján! 

 

Keresztény szemlélet szerint valójában nincs olyan, hogy polgári újév, mert minden év az 
Úré! A latin gondolkodásban így jelzik: ANNO DOMINI! Az Úrnak 2018-as éve! Ma új 
esztendő kezdődik, nekünk azon kellene elgondolkodni ebben a keresztény értékeiből 
kiüresedett Európában, hogy ez az esztendő is az Úr esztendeje legyen számunkra! 

 

Megismerjük Isten terveit 
és legyen elegendő bátorságunk ahhoz, 

hogy ebben az isteni tervben szerepet vállaljunk! 

 

A jövő ezen múlik, a keresztény jövőnk, de lehet, hogy Európa jövője és a világ jövője is! 
Nézzünk önmagunkba ezen a reggelen, amikor szeretnénk jó kezdetet! Kérjük Isten 
kegyelmét, hogy az új év számunkra mindenben Isten akarata szerinti legyen!  
Fontos hirdetés! 2018. január 6-án, szombaton vízkereszt, parancsolt ünnep! A kápolnában 
csak este 1/2 6 órakor lesz szentmise! A szentmisén való részvételről ne feledkezzünk el!   
 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! Új év kezdődik. Az elmúlt századokban sokféle módon ünnepelték az év 
első napját. Mi magyarok sajátosan – mint általában minden keresztény egyházi ünnepet – 

másképpen értelmeztük, mint sok más nemzet. Nekünk ez a kiskarácsony napja volt. Még 
ének is társult hozzá: kiskarácsony, nagykarácsony… Nagykarácsony utáni nyolcadik nap 
kiskarácsony napja, amikor a titok - az, hogy az Isten értünk Emberré lett – kiszélesedik! 
 

Ezen a napon ünnepeltük Jézus neve napját, amikor nevet adtak az Újszülöttnek! 1970. 
január elseje óta VI. Pál pápa rendelkezése nyomán Szűz Mária Istenanyaságának ünnepe 
január első napja. Ez nem új ünnep, az ókorból érkezik hozzánk. Az efezusi zsinaton a görög 
atyák kezdeményezésére Szűz Mária Istenszülő ünnepét tartották. A nyugati Egyház is 
ünnepelte Mária Istenanyja néven. VI. Pál pápa 1970-ben elrendelte, hogy január elsején 
ünnepeljük Szűz Mária Isten Anyja napját. 
 

Karácsony sajátos értelmet nyer az ember életében 
Arról van szó, hogy Isten emberszeretete elérkezik hozzánk és ez sajátos módon értelmezi, 
értékeli a mi emberi életünket! Azt jelenti, hogy az Isten méltónak talált bennünket arra, hogy 
ugyanazt az emberi Testet öltse magára, amely testben mi emberek élünk. Valójában ez az 
ember vigasztalása és reményének újraélesztése szempontjából jelentős.  
 

Isten vigasztalásunkra, megújulásunk érdekében 

ajándékozza nekünk önmagát! 
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Világmegújulásról van szó 
Nem szabad elfeledkeznünk arról, hogy Jézus születése a keresztény vallásnak is a születése! 

Hála Istennek, az idei esztendő során már többen megfogalmazták, hogy a kereszténység 
mekkora ajándékot adott az emberiségnek! Talán most kezdjük jobban értékelni. 
Évszázadokon keresztül természetesnek vettük a keresztény Egyház jelenlétét, szerepét és a 
keresztény ember küldetését! Úgy tűnik, hogy mostanra ez megkérdőjeleződött! 
 

Újra felfedezzük, mit is jelentett Krisztus születése  
Milyen világmegújulásról van szó? Újra elő kell vennünk és tudatosítani kell az emberekben, 
micsoda forradalmi változást hozott a világ életében Krisztus születése! A szó legszorosabb 
értemében világmegújulásról van szó! Amikor Jézus megszületett, akkor kegyetlen világba 
érkezett! Abban a világban a gyerekeket, a csecsemőket tárgyként kezelték. Osztályozták 
őket, aztán akit életben óhajtottak tartani az éljen, akit nem, azt egyszerűen kiiktatták! 

 

Ugyanilyen helyzetben voltak az idős emberek. A latin világban nevük is volt az időseknek, 
ők a depontatusok, akiket a hídról lelöktek a folyóba. Kegyetlen világ volt, mert rabszolgák 
tömegei éltek akkor. Abban a világban jelent meg Jézus, így is mondhatnám: berobbant Jézus 
ebbe a világba! Forradalmi jelenségről lehet beszélni Jézus születése kapcsán! Ezt ma kezdik 
újra kimondani, mert látjuk azt, hogy hova jutott a világ azáltal, hogy elfordult Istentől! 

 

A világ elfordult Istentől 
Hova jutott a világ azáltal, hogy elfordult az Istentől? 

Hova jutott a világ azáltal, hogy a kereszténység gúnytárgya lett? 

Hova jutott a világ azáltal, hogy az Egyház teljesen félreértelmezett közösséggé vált? 

 

Ugyanazok a pogány jelenségek vesznek körül bennünket,  
mint abban az időben, amikor Jézus megszületett! 
Ma a magzatokkal azt tesznek az emberek, amit akarnak!  

Közben manipulálnak is és mesterségesen foglalkoznak életadással,  
emberi gőgjükben ezt jövőbe mutató programként szeretnék! 
Gondoljunk az idősek eutanáziájára. Ajánlgatják! 
A pogány világ idős emberei kezdenek megbarátkozni ezzel! 

 

Ha nagyon élesre vesszük a kérdést, akkor a modern rabszolgaság is megjelent, akár itt a mi 
országunkban is. Nem abban az értelemben van rabszolgaság, mint akkor. Ma az emberek 
rabszolgának eladják magukat. Hányan vannak, akik egyszerűen itt hagyják a családjukat, itt 
hagyják idős szüleiket, itt hagyják az országukat, a nemzetüket és eladják magukat 
rabszolgának, mert egy kicsit több pénzt lehet keresni! Mit számít ilyenkor a család? Már 
régen nevetség tárgya a család! Mit számítanak a szülők? Mit számít a nemzet, a haza?  
 

Ez a kérdés elgondolkodtató ebben a világban: 
Mit jelent a világ megújítása, 

Jézusnak, mint világmegváltónak szerepe, jelenléte a világunkban? 

 

Ebben a pogánnyá vált világban rengeteg a világmegváltó. Világmegváltó ötletekkel állnak 
elő az emberek. Ma mindenki mindent jobban tud a másiknál és mindenkinek rá kell jönni 
arra, hogy a világ megváltoztatása nem egyes emberek lehetősége!  
 

Az egyes embernek egyetlen lehetősége van: 
hogy ő maga megváltozzon! 
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Ennek sajátos üzenete lehet a társadalomban! Nem egyszerű magunknak megváltozni, mert a 
beképzeltségünk, az önzésünk megnehezíti, hogy mi magunk megváltozzunk! Márpedig egy 
új világ a megváltozott életű emberek által lehetséges! Vagy nem jön el!  
 

Azok által az emberek által jöhet egy új világ, 
akik ma ünnepelik Jézust, a világmegváltót, 

ünnepelik a Szűzanyát, az Istenanyát, az Istenszülőt! 

 

Isten tervéhez igazodjunk  
Azon kell elgondolkodnunk, hogy a Szűzanyának - akinek ma van az ünnepe – milyen 

szerepe van az Isten terveiben. Istennek világmegváltoztató tervei vannak! Jézus Krisztus 
ezért született a világba, belelépett a mi emberi történelmünkbe, mert a mi emberi 
történelmünket akarja alakítani és formálni. Jézus be akar vonni bennünket ebbe a tervbe, 

hogy a mi emberi életünk is Isten terveihez igazodjon!  
 

Emberi életünk mindennapjai 
az Isten terveinek kibontakoztatását jelentsék! 

Ebben Szűzanya a példaképünk! 

 

A Szűzanya tökéletessége egyetlen rövidke szóval fejezhető ki: a hite, Mária hite, aki 

Istenhez igazodik. Isten tervének végrehajtásában tevékenykedik! Számára az Isten akarata az 
eligazító, a vezető gondolat! Ez az ünnep számunkra is ezt az üzenetet hozza:  
 

Hogyan és miképpen lehetünk mi 
az Isten világmegváltó tervében szereplők? 

 

A mi egyéni életünk történései miképpen lehetnek az Isten világot megváltoztató tervének a 
részesei? Nagyon fontos, hogy a mai napon ezen elgondolkodjunk!  
 

A Szűzanya példája 

Mária, akihez elér az isteni szó!  
Mária, aki gyakorta elgondolkodott azon, amit az Isten mond neki!  

Mária,  aki nap mint nap megfontolás tárgyává teszi, mit akar az Isten vele és tőle!  
Mária, aki az isteni terv részese és megvalósítója!  
Máriától kellene nekünk tanulni, hogy az Isten szavát hallgassuk! 
Isten akaratát előtérbe helyezzük!  
Isten akaratának a követése legyen meghatározó az életünkben! 
Isten akaratának a vezetése legyen meghatározó az életünkben!  
E nélkül csak emberi terveink lehetnek!  
E nélkül csak emberi ambícióink lehetnek!  
E nélkül semmi közünk nincs az Isten akarta világhoz!  
E nélkül semmi közünk nincs az Isten által megújított világhoz! 
E nélkül mi magunk is belesimulunk ebbe a pogány és Istent elhagyó világba! 

 

Az istenes élet 
Abban az időben, amikor Jézus megjelent, az egész világ rácsodálkozott erre az újra: 
Nézzétek, hogy szeretik egymást! Ez a fölismerés magával ragadta az emberek százezreit és 
millióit, mert fölismerték azt, hogy az a világ, amelyben éltek, az nem ismerte: mit jelent 
egymáshoz tartozni? Mit jelent egymást szeretni? Mit jelent egymásért áldozatot hozni? Ezek 

nélkül nincs istenes élet! Ezek nélkül nincs új emberi élet, új istenes világ! 
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A pásztorok példája 
A pásztorok azonnal elindulnak, amikor találkoznak az angyalok által közvetített üzenettel! 
Menjünk, lássuk azt, amit nekünk mondtak és mindent úgy találtak, ahogy hallották! 
Megmozdulnak, mert ahhoz, hogy új világ legyen, az embernek ki kell lépni a maga 
kényelméből!  

Az embernek össze kell szedni összes erőit, 
hogy egy új világot építsen elsősorban önmagában 

és emberi kapcsolataiban! 

 

Isten Lelkére hagyatkozzunk 
A szentlecke a Lélekre hivatkozik, mert új élet csak a Lélek felől lehetséges! Új életet csak a 
Lélek erejében, a Lélek segítségével lehet élni! Nehogy beképzeltek legyünk és nagyképűek: 
nekünk minderre nincs szükségünk, mi mindent tudunk, mit kell itt tenni és hogy kell tenni! 
 

Mária a Lelket fogadta be az életébe! 

A pásztorok a Lélek ihletésére mozdultak és indultak el! 

 

Az Isten Lelkét kell beengedni az életünkbe! Az Isten Lelkére kell hagyatkoznunk, amikor 
emberhez méltó kapcsolatokat és emberhez méltó világot akarunk építeni! 
 

Az év első napján el kell gondolkodnunk azon: hogyan tovább? Az idő nagy ajándék! 

Megkaptuk! Ennyien eljöttünk! Szórakozzanak az emberek, kifejezetten örülök ennek, csak 
még a keresztények legtöbbje is úgy kezdi az újesztendőt, hogy az éjszakai élményeivel 
átalussza az év első napját. Pedig az idő sok mindenre figyelmeztet bennünket! Fölírtam két 
szót. Egy nagy francia író életrajzában olvastam, hogy gyerekkorában fölfigyelt arra az órára, 
ami annak az osztálynak a falán volt, amibe járt. Egy életre beleégett a szívébe:  
 

Elmúlnak az órák, de a következményeivel számolni kell! 

Amit az időben teszünk, arról el kell számolni önmagunkkal! 

 

Ma egy újesztendő kezdődött  
Megadatott az óra, megadatott a nap! El fog múlni, de számot kell adni erről a mai napról is 
mindegyikünknek és az életünk minden-egyes órájáról és minden-egyes napjáról:  
 

Hogyan telt el? Mire használtuk?  
Micsoda lehetőségek! Ez a mi egyéni életünk lehetősége!  
Ez a mi emberi közösségünk lehetősége, nemzetünk lehetősége! 
Európának talán az utolsó lehetősége,  
hogy a keresztények elgondolkodjanak a küldetésükről!  
Nehogy azt gondoljuk, hogy minden az ellenség műve! 
Sokkal inkább mi jutottunk oda, ahol vagyunk! 

 

Akinek lelke van,  

akinek meggyőződése van,  
akinek értékrendje van, 

 azt nem lehet kényszeríteni semmire,  
mert a Lélek mindenek fölötti! 

Kezdjünk egy újesztendőt! 

 


